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To jest pole do popisu dla nas, dla firm, które technologiê GPS
dostarczaj¹. Nie powinniœmy sobie pozwalaæ na to, co mia³o
miejsce w przesz³oœci, ¿e dostarczamy paczkê na stó³. Musimy
mieæ œwiadomoœæ procesu technologicznego firmy naszego klien-
ta i umieæ zgrabnie w³¹czyæ w ten proces now¹ technologiê, tak
by firma ca³y czas mia³a przep³yw produkcji. Geodeta nie mo¿e
nagle przestaæ produkowaæ i zaj¹æ siê wdra¿aniem fascynuj¹cej
technologii.

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA: Dlaczego pomiary GPS,
a nie konwencjonalne?

���������	
	���	 GPS to tylko jedna z propozycji. Nie mo¿-
na powiedzieæ, ¿e wyprze ca³kowicie konwencjonalne techniki
pomiarowe, ale obserwacja rozwiniêtych rynków pokazuje, ¿e
technologia ta zastêpuje niektóre bardziej skomplikowane meto-
dy pracy i staje siê atrakcyjn¹ alternatyw¹ dla wielu typów po-
miarów (dla niektórych – w³aœciwie jedynym rozwi¹zaniem).
Ocenia siê, ¿e technika GPS jest o 30% tañsza od technik kon-
wencjonalnych.
���	�������
�����	 W niektórych przypadkach – na-
wet o 80%.
����������������	�� Fakty pokazuj¹, ¿e rynek ewolu-
uje w stronê GPS-u. Oczywiœcie nigdy nie bêdzie to jedyne na-
rzêdzie, ale pamiêtajmy, ¿e zaczê³o siê od mierzenia sieci, póŸ-
niej – dziêki skróceniu czasu obserwacji – przysz³y pomiary
szczegó³ów. W tej chwili technologia pomiarów w czasie rzeczy-
wistym umo¿liwia nawet tyczenie. Widaæ, ¿e zakres ten jest
coraz szerszy i warto siê t¹ technik¹ zainteresowaæ.
�� Promuj¹c GPS powinniœmy zacz¹æ od zwalczania panuj¹-
cych stereotypów. Wielu geodetów trwa w przekonaniu, ¿e jeœli
nie mierz¹ osnów, to w³aœciwie GPS ich nie dotyczy... Nawet
tym, którzy studia koñczyli zaledwie kilka lat temu, kojarzy siê
on z osnowami, bo wtedy tylko do tego by³ wykorzystywany.
Teraz na Zachodzie GPS bardzo piêknie ewoluuje w stronê nor-
malnych pomiarów geodezyjnych (np. realizacyjnych – bez GPS
nie ma pomiarów autostrad czy wysokich budynków). Zacznijmy
wiêc od wyt³umaczenia, ¿e jest to technika pomiarowa. Po dru-
gie, technika przyjazna dla u¿ytkownika. Wystarczy wspomnieæ,
¿e w jednej obudowie mieœci siê i odbiornik, i antena, i radio,
i bateria i...

�� ...i jeden guzik. Kiedy zacznie migaæ,  mo¿emy odbiornik
wy³¹czyæ...
�� W tej chwili skomplikowane urz¹dzenie GPS ma trzy wska-
Ÿniki: jeden pokazuje stan na³adowania baterii, drugi – czy liczba
wykonanych pomiarów jest ju¿ wystarczaj¹ca i trzeci – czy pa-
miêæ nie jest pe³na.
�� Owszem jest prawd¹, ¿e odbiorniki w terenie nie obci¹¿aj¹
nas zbytnim skomplikowaniem obs³ugi. Ale geodeta wraca do
biura i tutaj obs³uga danych GPS-owskich wymaga ca³ej jego
wiedzy i doœwiadczenia.

Jakie dok³adnoœci mo¿na „wycisn¹æ” z GPS?

EL: Standardowy geodezyjny sprzêt GPS ma dok³adnoœci po-
miaru punktów rzêdu centymetra lub lepiej. Natomiast pomiary
w czasie rzeczywistym mog¹ byæ nawet dwa razy gorsze, ale
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i tak s¹ to tylko dwa centymetry. Pomiary rzêdnej pionowej s¹
zawsze 1,5-2 razy gorsze ni¿ wspó³rzêdnych poziomych. Czas
trwania pomiaru na punkcie zale¿y od techniki. Mo¿liwe jest
nawet uzyskiwanie w interwa³ach sekundowych dok³adnoœci
rzêdu 2 cm. Przy postprocessingu kinematycznym pomiar te¿
mo¿e trwaæ sekundê. Jednak w przypadku krytycznych aplika-
cji zwi¹zanych z sieciami pomiar na punkcie wykonywany do-
brym odbiornikiem trwa ok. 25 minut (dok³adnoœæ 5 mm).
�� Istnieje silny zwi¹zek
miêdzy czasem i dok³adno-
œci¹. Mo¿na to sobie regu-
lowaæ stosownie do potrzeb.
W ci¹gu pó³ godziny jeste-
œmy w stanie „zejœæ” ze
standardow¹ dok³adnoœci¹
do 5 mm + 1 ppm.
EL: Wielu geodetów za-
skakuje fakt, ¿e GPS jest
w stanie – bez konieczno-
œci widocznoœci dwóch
punktów – zamkn¹æ wek-
tor d³ugoœci 10 km, a na-
wet 40 km. Dzia³a bez
wzglêdu na pogodê czy lo-
kalizacjê. Dlatego od dawna jest to takie atrakcyjne narzêdzie do
mierzenia sieci.
DS: Równie¿ przy pomiarach realizacyjnych nie jest potrzebna
wizura.
EL: Warto wspomnieæ, ¿e GPS nie podlega prawu przenoszenia
siê b³êdów, obowi¹zuj¹cemu w sieciach pomiarowych. Ka¿dy po-
miar jest niezale¿ny. To powoduje, ¿e np. w przypadku konstrukcji
podziemnego akceleratora cz¹stek wykutego w skale warto dr¹¿yæ
pionowe tunele i wystawiaæ antenê GPS, ¿eby dokonaæ pomiaru.

Jakieœ inne nietypowe zastosowania?

�� Monitoring ruchu. Bardzo du¿a okresowa powtarzalnoœæ
pomiarów sprawia, ¿e s¹ one bardzo wygodne np. przy obserwa-
cjach ugiêcia mostu. S¹ ju¿ próby zastosowania GPS-u do stero-
wania prac¹ maszyn budowlanych z centymetrow¹ dok³adno-
œci¹. No i oczywiœcie geodynamika.
EL: W Polsce jest ju¿ tradycja stacji IGS (International GPS
Service for Geodynamics – Miêdzynarodowa S³u¿ba Geody-
namiczna), które to stacje od
kilku lat non stop wykonuj¹
obserwacje GPS i „schodz¹”
z dok³adnoœci¹ poni¿ej jedne-
go milimetra. Jest to przyk³ad
na to, jak dojrza³y jest ten sy-
stem. Te stacje monitoruj¹, co
siê z systemem dzieje. Nie
jest tak, ¿e on czasami prze-
staje dzia³aæ, ktoœ go wy³¹cza, coœ kombinuje. Pod wzglêdem
konstrukcji nasuwa mi siê porównanie z Internetem, natomiast
pod wzglêdem dojrza³oœci technologii czy niezawodnoœci In-
ternet jest w powijakach w porównaniu z GPS-em. GPS jest
systemem powa¿nym, zaprojektowanym dla potrzeb wojska.
Szkoda, ¿e przy powodziach w tym roku nie by³ szerzej wyko-
rzystany. Spotkaliœmy siê z tym, ¿e ludzie w sztabach powo-
dziowych kupowali za w³asne pieni¹dze odbiorniki po to,
¿eby iœæ na wa³y i podawaæ do komitetów wspó³rzêdne, za-
miast jakichœ epickich opisów. Z nietypowych zastosowañ war-

to wspomnieæ obserwacje dobowych ruchów komina spowo-
dowanych zmian¹ oœwietlenia przez s³oñce. GPS jest ideal-
nym narzêdziem, ¿eby to pomierzyæ, bo trudno wyobraziæ
sobie takie obserwacje wykonywane naziemnym instrumen-
tem. Dostarczyliœmy te¿ zestaw 12 odbiorników dla Zielono-
górskiej Dyrekcji Lasów Pañstwowych. Bêd¹ one u¿ywane
w samochodach terenowych, przez oddzia³y stra¿y po¿arnej.
W przypadku po¿aru lasu mo¿liwe bêdzie dotarcie w dymie,

we mgle, w nocy do pun-
ktu o danych wspó³rzêd-
nych nawet przez osoby
spoza tego terenu, kom-
pletnie nie znaj¹ce lasu.
�� Szerzej to siê nazywa
ratowanie ¿ycia.

Dlaczego nie mo¿na
powiedzieæ, ¿e za dzie-
siêæ lat wszystko bê-
dzie mierzone GPS-
-em? Jakie s¹ bariery?

�� Przede wszystkim si³a
sygna³u i znaczne ograni-

czenia pracy w warunkach miejskich, a tak¿e pewna bariera wie-
dzy. Ludzie boj¹ siê „nowego” i oferuj¹c ten sprzêt trzeba go
sprzedawaæ wraz ze wsparciem technicznym. W œwiadomoœci
wiêkszoœci geodetów GPS jest technik¹ o wiele trudniejsz¹ ni¿
technika klasyczna i jest to, jak s¹dzê, jedno z najpowa¿niejszych
ograniczeñ. Kolejne – to sprawa uk³adów wspó³rzêdnych. No
i do niedawna tak¿e zabijanie rynku GPS przez us³ugi jednostek
do tego nie powo³anych.
EL: Ja uwa¿am, ¿e polscy geodeci s¹ gotowi na tê technologiê.
Czytaj¹ prasê fachow¹ i nie pytaj¹, co to jest GPS. Raczej – ile to
kosztuje, czy s¹ przetargi na tego typu prace, czy jest mo¿liwoœæ
zwrotu kosztów, jakie s¹ dok³adnoœci. Wszyscy s¹ œwiadomi, ¿e
GPS siê zbli¿a, obserwuj¹ ceny sprzêtu, odnosz¹ to do cen sprzê-
tu klasycznego i s¹ mile zaskoczeni, ¿e kompletny system pomia-
rowy GPS (dwa odbiorniki plus oprogramowanie daj¹ce dok³a-
dnoœci rzêdu 1 cm) mo¿na dziœ kupiæ za 70 tys. z³.
������������ Wi¹¿e siê to równie¿ z ci¹g³oœci¹ technolo-
giczn¹. Jeœli w firmie pracuje siê metod¹ klasyczn¹, jest opraco-
wany ci¹g technologiczny od pomiarów w terenie do efektu koñ-

cowego, to kiedy pojawia siê
nowa technika – GPS, trzeba
j¹ szybko opanowaæ. Tego siê
ludzie najbardziej obawiaj¹ –
to iœcie satelitarna technika.
EL: To jest pole do popisu dla
nas, dla firm, które tê techno-
logiê dostarczaj¹. Nie powin-
niœmy sobie pozwalaæ na to,

co mia³o miejsce w przesz³oœci, ¿e dostarczamy paczkê na stó³.
Musimy mieæ œwiadomoœæ procesu technologicznego firmy na-
szego klienta i umieæ zgrabnie w³¹czyæ w ten proces now¹ tech-
nologiê, tak by firma ca³y czas mia³a przep³yw produkcji. Geode-
ta nie mo¿e nagle przestaæ produkowaæ i zaj¹æ siê wdra¿aniem
fascynuj¹cej technologii.

Jeden ze sprzedawców odbiorników GPS uwa¿a, ¿e geodeta
sam powinien dojœæ do wszystkiego: niech czyta, szuka, pró-
buje...

Wielu geodetów zaskakuje fakt, ¿e GPS jest w stanie – bez
koniecznoœci widocznoœci dwóch punktów – zamkn¹æ wektor
d³ugoœci 10 km, a nawet 40 km. Dzia³a bez wzglêdu na
pogodê czy lokalizacjê. Dlatego od dawna jest to takie
atrakcyjne narzêdzie do mierzenia sieci.

➠
����	>
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EL: Z punktu widzenia klienta kontakt z tak¹ firm¹ wi¹¿e siê z ko-
niecznoœci¹ du¿ych inwestycji przy wdra¿aniu technologii. Firma,
która ma takie podejœcie do klientów, zostanie na pewno przez rynek
oceniona bardzo negatywnie. Dostarczenie rozwi¹zania – w odró¿-
nieniu od paczki – pop³aca. Myœlê, ¿e idziemy w dobrym kierunku,
drog¹, jak¹ parê lat temu kroczy³a technologia komputerowa. Bo
GPS to technologia ca³kowicie skomputeryzowana.

Jak wygl¹da sytuacja w krajach bardziej zaawansowanych
w technologii GPS? W czym oni nas wyprzedzili?

�� Niedawno by³em we Francji na spotkaniu dystrybutorów GPS,
sk¹d przywioz³em pewne dane.
Jeœli chodzi o rozmiar rynku
mierzony liczb¹ odbiorników,
to – porównuj¹c z innymi kra-
jami – w Polsce nie jest wcale
tak Ÿle. Oczywiœcie we Francji
jest ich znacznie wiêcej, ale
w niektórych krajach – uchodz¹-
cych za dobrze rozwiniête – licz-
ba ta jest nawet zbli¿ona. Nato-
miast zdecydowanie ró¿ni nas
stosunek odbiorników GPS pra-
cuj¹cych w trybie postproces-
singu do pracuj¹cych w czasie
rzeczywistym. W Polsce liczba
systemów ju¿ wdro¿onych pra-
cuj¹cych w czasie rzeczywistym
da siê policzyæ na palcach jed-
nej rêki. Natomiast we Francji
stosunek ten wynosi jeden do
jednego. W Hiszpanii i Portuga-
lii jest 90% na korzyœæ „czasu
rzeczywistego”. W Niemczech
proporcje wynosz¹ 85 do 15 na
korzyœæ postprocessingu.
EL: W Polsce istniej¹ bezsensowne bariery systemowe dla
rozwoju zastosowañ GPS w czasie rzeczywistym.
�� Na przyk³ad brak przydzia³u czêstotliwoœci radiowej na
transmisjê cyfrow¹ dla GPS. Albo brak stacji referencyjnych.
W Polsce nie ma ani jednej stacji dla geodezji.
EL: Koniecznoœæ przyznania takiej czêstotliwoœci powinniœmy sfor-
mu³owaæ wrêcz jako postulat. O RTK (Real Time Kinematic –
pomiar kinematyczny w czasie rzeczywistym), takim z prawdziwe-
go zdarzenia z kompletem nadawczo-odbiorczym, mo¿emy rozma-
wiaæ z klientem dopiero wtedy, kiedy dostanie on odpowiedni¹
czêstotliwoœæ. K³opot polega na tym, ¿e jak wygra przetarg w s¹sied-
nim województwie, to tam mu przyznaj¹ zupe³nie inn¹ czêstotli-
woœæ. I ca³e dotychczasowe ³¹cze radiowe staje siê zbêdne. Trudno
siê wiêc dziwiæ, ¿e geodeta siê wycofuje i wybiera zwyk³y system do
postprocessingu.

Natomiast postulat powinien byæ jasno sformu³owany (i za³a-
twiony na szczeblu centralnym, póki jeszcze jest czas): geodeci
zas³uguj¹ sobie na przydzia³ czêstotliwoœci ogólnopolskiej do
transmisji RTK, poniewa¿ to, co robi¹, jest istotne. I wtedy bêdê
móg³ bezpiecznie klientowi poleciæ konkretny zestaw homologo-
wanych radiomodemów, wiedz¹c, ¿e bêdzie mu s³u¿y³ przez
d³u¿szy czas w ró¿nych miejscach Polski. S¹ ju¿ takie przetargi
geodezyjne, gdzie trzeba zaproponowaæ RTK. Robimy to z dusz¹
na ramieniu, bo nie wiadomo, czy jak ta czêstotliwoœæ w koñcu
powstanie, to nie oka¿e siê, ¿e czêœæ zestawu naszego klienta jest
do wyrzucenia. Co gorsza, nied³ugo czêstotliwoœci, które nadaj¹
siê do transmisji cyfrowej, zostan¹ rozdysponowane i rozwi¹za-

nie problemu bêdzie trudne lub
wrêcz niemo¿liwe.

Czy to chodzi o jedn¹ czê-
stotliwoœæ?

EL: Najlepiej, gdyby to by³a
czêstotliwoœæ dupleksowa
(umo¿liwiaj¹ca komunikacjê
w dwie strony).
�� Powiedzmy, przedzia³
czêstotliwoœci, która mog³aby
byæ modulowana.

Jak to jest ze stacjami re-
ferencyjnymi emituj¹cymi
poprawki?

�� O tych stacjach ostatnio
mówi siê sporo, ale maj¹ one
sens tylko w przypadku prac
z odbiornikami daj¹cymi do-
k³adnoœci GIS-owskie (rzêdu
decymetrów, metrów). Nato-
miast jeœli chodzi o mo¿liwoœæ

posiadania jednego odbiornika przez geodetê i pracy ze stacj¹
referencyjn¹, to sprawa jest o wiele bardziej skomplikowana.
Teoretycznie mo¿emy sobie wyobraziæ, ¿e na danym terenie
dzia³a odbiornik, który ci¹gle zbiera dane. S¹ one nagrywane
i póŸniej Internetem mo¿na je œci¹gn¹æ i opracowaæ razem z da-
nymi przez siebie pomierzonymi. Trzeba sobie jednak zdawaæ
sprawê, ¿e ze wzglêdów ekonomicznych jest to mo¿liwe tylko
tam, gdzie jest spora aktywnoœæ geodezyjna, czyli konkretnie
w aglomeracjach miejskich.
EL: Mo¿na mówiæ o trzech typach stacji referencyjnych. Stacja
numer jeden s³u¿y do nawigacji. Jest to us³uga, z której wielu na-
szych obywateli bêdzie chcia³o skorzystaæ np. dla lokalizacji poja-
zdów. Stacja ta ma taki zasiêg, na jaki mo¿emy pos³aæ przez radio
poprawkê GPS (w promieniu 50 km). Druga stacja s³u¿y do pomia-
rów z dok³adnoœci¹ rzêdu metra i lepiej. Jest ona bardzo wa¿na dla

Nagroda ��	��-�������&	�����	�������+	��.	��	���������	����.��	�����������
W dniach 10-11 listopada 1997 r. zosta³y skradzione w Kraœniku 3 tachimetry elektroniczne Nikon C-100 o numerach
fabrycznych 603223, 603224, 603230 oraz 4 Workabout i 8 radiotelefonów Motorola. Zarz¹d Okrêgowego Przedsiêbior-
stwa Geodezyjno-Kartograficznego Sp. z o.o., ul. Grzegórzecka 10, tel. (0 12) 421-09-83 przewiduje nagrodê pieniê¿n¹
w wysokoœci 10% wartoœci sprzêtu dla osób, które posiadaj¹ informacje o sprawcach kradzie¿y lub zetknê³y siê z propo-
zycj¹ zakupu ww. sprzêtu i o tym fakcie powiadomi¹ OPGK-Kraków lub komisariat policji.

Zarz¹d OPGK-Kraków
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aktualizacji systemu mapy cyfrowej. Skorzysta z niej bardzo du¿a
grupa u¿ytkowników: od ekologa, biologa czy badacza ¿ycia zwie-
rz¹t w lesie do osób inwentaryzuj¹cych infrastrukturê telekomunika-
cyjn¹, gazoci¹gi czy latarnie miejskie. I takie stacje mog¹ ju¿ praco-
waæ w dwóch trybach: w czasie rzeczywistym (który jest prawie nie
stosowany) i w postprocessingu. W tym drugim trybie stacje te maj¹
olbrzymi zasiêg, bo do ok. 500 km. W Polsce dla pe³nego pokrycia
wystarczy³oby zaledwie kilka ta-
kich stacji. I takie stacje ju¿ ist-
niej¹, s¹ nawet dostêpne w Inter-
necie.

Istniej¹ w naszym kraju?

EL: Tak. Jest ich ju¿ kilka. Ma-
my taki system trzech stacji:
Wroc³aw, Kraków, Katowice, które s¹ dostêpne z poziomu naszego
serwera internetowego. I trzeci typ stacji to stacja geodezyjna. Ma
ona niestety pewne ograniczenia. Jest bardzo droga, bo odbiornik
geodezyjny dwuczêstotliwoœciowy (a taki musia³by byæ) kosztuje
w granicach 20 tys. dolarów. Zasiêg jego jest bardzo ma³y (stacja
mog³aby dawaæ dobre wyniki w promieniu zaledwie 40 km). Proszê
sobie wyobraziæ, jaka jest liczba odbiorników koniecznych, ¿eby
pokryæ Polskê, a nawet tylko jej ciekawsze fragmenty. W zwi¹zku
z tym, czy nasze spo³eczeñstwo staæ na to, ¿eby akurat geodetom
(których wiêkszoœæ pracuje komercyjnie) fundowaæ narzêdzie, które
obni¿y im o po³owê koszty? Moim zdaniem ta sieæ ma szanse tylko
na terenie du¿ych aglomeracji miejskich. Te trzy typy stacji powinny
byæ odró¿niane, bo one s¹ powszechnie mylone, a daj¹ zupe³nie inne
us³ugi, inaczej siê je buduje i inaczej pracuj¹.

Czy nie mo¿na tych funkcji po³¹czyæ w jednej stacji?

�� W Trójmieœcie w tej chwili opracowywany jest projekt stacji
dla s³u¿b dyspozytorskich, tak¿e dla celów GIS-owskich. Jeœli
chodzi o dok³adnoœci, stacje te bêd¹ stawiane niejako na wyrost,
czyli bêd¹ spe³nia³y wszystkie trzy warunki. Dziêki temu geodeci
byæ mo¿e z nich skorzystaj¹, ale oczywiœcie tylko na ograniczo-

nym obszarze.
�� Trójmiasto jest specyficz-
nym rejonem, który ma na to
pieni¹dze, natomiast w g³êbi
kraju sytuacja wygl¹da ina-
czej.
EL: Aktualnie w typowym
du¿ym mieœcie polskim jest
mo¿e jedna firma, która dys-

ponuje technologi¹ GPS. Wydaje mi siê, ¿e temat baz geodezyj-
nych jest na razie trochê na wyrost.

Jednak w miarê tanienia tej technologii nie wykluczamy chyba
mo¿liwoœci powstania stacji referencyjnych dla geodetów?

EL: Spodziewamy siê nawet takiego prze³omu, poniewa¿ trwa
rekonstrukcja samego systemu GPS. Gdyby wprowadzona zosta-
³a trzecia, dodatkowa czêstotliwoœæ – L5 (tzw. cywilna), to wtedy
mo¿emy siê spodziewaæ nag³ego obni¿enia kosztów dwuczêsto-
tliwoœciowego odbiornika, do poziomu ok. 10 lub nawet 5 tys.
dolarów. Amerykanie myœl¹ o wprowadzeniu trzeciej czêstotli-
woœci, bo sami nie s¹ w stanie zbudowaæ systemu stacji z tak
drogich odbiorników.

W Trójmieœcie w tej chwili opracowywany jest projekt sta-
cji dla s³u¿b dyspozytorskich, tak¿e dla celów GIS-owskich.
Jeœli chodzi o dok³adnoœci, stacje te bêd¹ stawiane niejako
na wyrost. Dziêki temu geodeci byæ mo¿e z nich skorzysta-
j¹, ale oczywiœcie tylko na ograniczonym obszarze.
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 Kto powinien finansowaæ budowê stacji referencyjnych?

EL: Ja uwa¿am, ¿e nie powinien tego robiæ bud¿et pañstwa, ale np.
samorz¹dy, które znacznie lepiej potrafi¹ zarz¹dzaæ pieniêdzmi
podatnika. Samorz¹d wie, czego siê spodziewaæ na swoim terenie.
Istniej¹ ju¿ systemy bazy ko-
rekcyjnej, które kontroluj¹ do-
stêp do niej, wiêc samorz¹d mo-
¿e ¿¹daæ pewnych op³at za ko-
rzystanie z takiej bazy.

A gdyby zajê³a siê tym fir-
ma komercyjna?

EL: Absolutnie tak. Je¿eli ja-
kaœ organizacja komercyjna
stwierdzi, ¿e taka stacja jest
dla niej interesem, by³oby to
nie tylko najlepsze rozwi¹za-
nie, ale wrêcz powinno istnieæ
jakieœ uregulowanie, które za-
pobiegnie inwestowaniu w ta-
kie przedsiêwziêcie pieniêdzy
podatnika. Nie widzê zbyt du-
¿ych szans, by bazy geodezyj-
ne sta³y siê przedmiotem zain-
teresowania firmy komercyj-
nej, natomiast pozosta³e dwa
typy baz – jak najbardziej.

Te stacje, które w tej chwi-
li funkcjonuj¹, to chyba jednak z pieniêdzy podatnika?

EL: Te, które my konstruujemy, s¹ w tej chwili na uczelniach,
w instytutach naukowych, ale nied³ugo bêd¹ takie bazy tak¿e
w samorz¹dach. S¹ te¿ bazy prywatne, np. nale¿¹ce do korporacji
telekomunikacyjnych, ale one s¹ zamkniête i nie mo¿na mówiæ
o nich jako o bazach publicznych.
�� S¹ ju¿ pierwsze jaskó³ki, np. w Warszawie przez dwie godziny
dziennie nadawany jest sygna³ korekcyjny. I robi to firma komercyjna.

Do hamulców rozwoju rynku GPS mo¿na z pewnoœci¹ zali-
czyæ tajne uk³ady wspó³rzêdnych.

�� Parametry przejœcia do bardzo specyficznego uk³adu „65” s¹
praktycznie nie do wydobycia. Zreszt¹ jeœli chodzi o uk³ady
lokalne rzecz przedstawia siê
podobnie. Tym niemniej mo¿-
na je sobie jakoœ „wy³uskaæ”
na podstawie pomiarów na wie-
lu punktach. Jeœli chodzi o post-
processing, to w zasadzie brak
ten jest do obejœcia, natomiast
przy technice pracy w czasie
rzeczywistym parametry te nie-
zmiernie by siê przyda³y. By³o mi trochê wstyd, kiedy na forum
spotkania dystrybutorów GPS z ró¿nych krajów musia³em przy-
znaæ, ¿e u nas te parametry transformacji s¹ tajne. Firmy, które
produkuj¹ sprzêt GPS, bardzo chêtnie wprowadzi³yby te parame-
try wprost do odbiornika.
EL: Ka¿dy, kto pozna te parametry, jest w posiadaniu tajem-
nicy pañstwowej i nie ma prawa dalej jej przekazaæ. Wyj¹-

tkiem s¹ pakiety oprogramowania, które maj¹ te wspó³czyn-
niki ukryte w sobie i mo¿na je legalnie sprzedawaæ, nato-
miast nie mo¿na siê dostaæ do samych parametrów. Uwa-
¿am, ¿e gdyby te parametry siê ujawni³o, to ludzie mogliby
³atwiej rozwi¹zywaæ swoje problemy z zakresu kartografii,

geodezji czy nawigacji.
W efekcie powsta³oby na ty-
le du¿o produktów, ¿e poda-
tki od nich wielokrotnie prze-
wy¿szy³yby op³aty, które
Urz¹d z tego tytu³u pobiera.
Tak jest w USA i uwa¿am,
¿e tak powinno byæ te¿
w Polsce.
�� Niech to bêdzie odp³atne,
ale niech te wspó³czynniki bê-
d¹ dostêpne. Nigdy nie s³ysza-
³em o przypadku, ¿eby ktoœ je
od Urzêdu wydoby³.
EL: Czy amerykañski „state
plane” jest odp³atny? W Sta-
nach Zjednoczonych dostanê
na CD-ROM-ie za darmo ma-
pê cyfrow¹ ca³ego kraju, bo ona
zrobiona zosta³a za pieni¹dze
podatnika. W Polsce jest prob-
lem wspó³rzêdnych – ludzie ku-
puj¹ odbiorniki, maj¹ mapy
w uk³adzie wojskowym, które
s¹ legalnie dostêpne w sklepie
i nie s¹ w stanie przerzuciæ

wspó³rzêdnych. Wygl¹da to banalnie, a oznacza, ¿e takie gigan-
tyczne instytucje, jak np. firmy komórkowe, TP SA czy Lasy
Pañstwowe – nie mog¹ rozwi¹zaæ problemu uk³adu wspó³rzêd-
nych.
�� Na szczêœcie w zwi¹zku z wchodzeniem Polski do struktur
europejskich bêdziemy musieli dostosowaæ swoje uk³ady do tam
obowi¹zuj¹cych.
�� To ju¿ siê dzieje. Zaczê³o siê w wojsku od odwzorowania
UTM.

Jaki wp³yw na rynek us³ug GPS wywieraj¹ uczelnie?

�� Wp³yw ten jest dwojaki. Na pewno z jednej strony bardzo
pozytywny – popularyzacja. Politechnika Warszawska, ART
Olsztyn i CBK w 1990 r. zapocz¹tkowa³y rozwój tej techniki

w Polsce. Natomiast przez
pewien czas (teraz w zasadzie
mniej) wykonywanie przez
nie us³ug zabija³o rozwój te-
go rynku. Firmom nie op³a-
ca³o siê w ogóle inwestowaæ
w tê technikê.
�� Przez d³ugi czas to by³y
jedyne instytucje, które w ogó-

le dysponowa³y tak¹ technologi¹ i dlatego to wykorzystywa³y.
Zachodz¹ce obecnie zmiany œwiadcz¹ o tym, ¿e rynek powoli
dojrzewa. Stosunki miedzy uczelniami a rynkiem zaczynaj¹ siê
robiæ normalne.
�� Jeszcze kilka lat temu firmy prywatne w ogóle nie wchodzi-
³y w GPS. Teraz wszyscy odczuwamy, ¿e zainteresowanie roœnie
z roku na rok.

Nie bójmy siê GPS-u. Jest to technologia bardzo otwarta na
u¿ytkownika. To ju¿ nie s¹ te czasy, kiedy przy odbiorniku
trzeba by³o klêczeæ, sprawdzaæ godzinê i nie wiadomo by-
³o, czy nadlecia³ ten sputnik czy nie. Teraz one nadlatuj¹,
a odbiornik mierzy dobrze i dok³adnie.

➠
����	<@
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�� W³aœnie, choæ chyba nadal technologia GPS pozostaje w kraju
na etapie osnów.
�� Ale nie odsuwajmy geodetów od zadañ inwentaryzacyj-
nych. Jeœli trzeba zinwentaryzowaæ s³upy sieci energetycznej, to
warto zatrudniæ do tego geodetów, bo to jest ogromne zadanie
geodezyjne.
EL: Jest bardzo du¿y rynek zleceñ nie zwi¹zanych z sieciami, jak
np. orientacja zdjêæ lotniczych czy inwentaryzacja buduj¹cej siê
infrastruktury telekomunikacyjnej. Je¿eli geodeci w tê technolo-
giê nie wejd¹, to znajd¹ siê inni, którzy to zrobi¹. Jesteœmy po to,
¿eby pomóc geodetom szybko j¹ wdro¿yæ, by mogli oni wyko-
rzystywaæ tworz¹ce siê nowe rynki, poniewa¿ gdyby zajê³y siê
tym firmy nieprofesjonalne, odbi³oby siê to na jakoœci wykona-
nych prac.

Jakie s¹ aktualne tendencje w konstrukcji odbiorników?

EL: Jednym z trendów jest integracja odbiorników, czyli umie-
szczanie w jednej obudowie ca³ego systemu, który do tej pory by³
noszony przez geodetê (odbiornika, rejestratora, anteny, modemu
i wszystkich kabli), co powoduje obni¿enie ceny. W ostatnim
roku zauwa¿yliœmy, ¿e cena dwuczêstotliwoœciowego uk³adu scho-
dzi poni¿ej 20 tys. dolarów.

�� Wa¿na jest kwestia modularnoœci. Oferujemy u¿ytkowniko-
wi system, który on bêdzie móg³ rozwijaæ, poczynaj¹c np. od
jednej czêstotliwoœci, nastêpnie dodaj¹c drug¹ albo uzupe³niaj¹c
go o ³¹cznoœæ radiow¹.
EL: Obs³uga odbiornika staje siê coraz ³atwiejsza. Mo¿na nawet
zorganizowaæ pracê w ten sposób, ¿e geodeta zostaje w biurze, a w
teren wysy³a techników. Samym pomiarem mo¿e zaj¹æ siê osoba
o ni¿szych kwalifikacjach, a tylko opracowaniem wyników  – spe-
cjalista. Oprogramowanie pod Windows to w tej chwili chyba jest
ju¿ wymóg. W nowych generacjach rejestratorów to oprogramo-
wanie jest „windowsopodobne”, a wkrótce spodziewam siê wrêcz
oprogramowania pod Windows CE (system do rêcznych urz¹-
dzeñ). Kolejna tendencja jest taka, ¿e to s¹ systemy wielozadanio-
we. Nowe rejestratory s¹ te¿ szybsze i bardziej niezawodne. Na-
stêpnym krokiem bêdzie polonizacja oprogramowania.
�� Odbiornik nowej generacji bêdzie od razu prowadzi³ szkic
pomiarowy.
�� Geodeci chyba nie za bardzo lubi¹ robienie mapy w terenie.
Kojarzy im siê to z dodatkow¹ prac¹ na deszczu, wietrze czy
mrozie zamiast szybkiego pomiaru i póŸniej pracy kameralnej
w wygodnym fotelu.
�� £atwoœæ obs³ugi w terenie musi byæ bardzo du¿a. Obs³uga
dwuklawiszowa jest optymalna.

Co jeszcze o GPS-ie warto by³oby powiedzieæ?

�� G³ówna uwaga: nie bójmy siê GPS-u. Jest to technologia
bardzo otwarta na u¿ytkownika. To ju¿ nie s¹ te czasy, kiedy przy
odbiorniku trzeba by³o klêczeæ, sprawdzaæ godzinê i nie wiado-
mo by³o, czy nadlecia³ ten sputnik czy nie. Teraz one nadlatuj¹,
a odbiornik mierzy dobrze i dok³adnie.
EL: Ja bym zachêca³ do tego, by zastanawiaj¹c siê nad ewentual-
nym wejœciem w technologiê GPS myœleæ tak¿e kategoriami ra-
chunku utraconych korzyœci. Zobaczyæ w Biuletynie Zamówieñ
Publicznych, jaka czêœæ rynku geodezyjnego ju¿ w tej chwili
wymaga tej technologii i co tracimy nie wchodz¹c w ni¹, pozwa-
laj¹c jednoczeœnie konkurencji zdobywaæ kolejne punkty.
�� Technika GPS jest wystarczaj¹co dok³adna dla wielu zasto-
sowañ geodezyjnych. Nie schodŸmy z tymi dok³adnoœciami a¿
do setnych milimetra tam, gdzie to nie jest niezbêdne. Geodeta
nie jest aptekarzem.
�� Warto uœwiadomiæ sobie, ¿e i z metrow¹ dok³adnoœci¹ mo¿-
na zarobiæ du¿o pieniêdzy. A sprzêt o takiej dok³adnoœci jest
naprawdê atrakcyjny cenowo.
�� Dla wielu geodetów temat GPS jest troszeczkê abstrakcyjny.
Ale sporo polskich firm, nawet niewielkich, ju¿ w tê technologiê
wesz³o i nieŸle sobie radzi. Jest to pewna alternatywa dla zatru-
dniania kolejnych pracowników.
EL: Ogólnie tendencja jest taka, ¿e technologie wydajniejsze,
dok³adniejsze, przyjaŸniejsze wypieraj¹ inne.
�� GPS to kolejny etap w rozwoju technologii geodezyjnych.

W rozmowie udzia³ wziêli:
Robert Baran, PIG COGiK (przedstawiciel firmy S okkia produkuj¹cej m.in. sprzêt
GPS).
Andrzej Jaroszewicz, TPI (dystrybutor firm Topcon, Dassault Sercel oraz Magellan,
produkuj¹cych sprzêt GPS).
Eryk J. Lipiñski , Horyzont KPG, Centrum Rozwi¹zañ GPS (dostawca rozwi¹zañ
z zakresu technologii satelitarnych w geodezji, kartografii i nawigacji firm Trimble,
NovAtel, Corvallis, Topcon, Garmin i Allen Osborne).
Dariusz Stepnowski, Impexgeo (wy³¹czny dystrybutor firmy Trimble Navigation,
najwiêkszego na œwiecie producenta sprzêtu GPS).

P.U.H. „GODEX”P.U.H. „GODEX”P.U.H. „GODEX”P.U.H. „GODEX”P.U.H. „GODEX”
81-067 Gdynia, ul. Morska 230

tel. (0 58) 64-13-02, 0 601 61-55-45
(0 58) 23-48-03 wew. 20, 21

OFERUJE SPRZÊT GEODEZYJNY
NOWY I U¯YWANY

Sprzêt u¿ywany:
- nasadki dalmiercze ju¿ od 3000 z³ + VAT

- stacje pomiarowe od 8000 z³ + VAT

Sprzêt  nowy:
renomowanych firm Nikon, Topcon, Zeiss-Opton

kupisz taniej ni¿ u dealera,
np. Nikon DTM310 za 21890 z³
+ komplet osprzêtu za 250 z³

Drobny sprzêt pomiarowy:
- tyczka z lustrem od 450 z³ + VAT

- statywy aluminiowe i drewniane 260 z³ + VAT
Ruletki renomowanej firmy Stabila (¿ó³te, powlekane)

30 m – 110 z³ + VAT
50 m – 130 z³ + VAT

Ponadto w ofercie oprogramowanie geodezyjne,
plotery, drukarki, rejestratory danych do ka¿dego

instrumentu.
Wszystkie ceny do negocjacji, mo¿liwy leasing

i raty oraz przed³u¿ony termin sp³aty.

U NAS ZNAJDZIESZ WSZYSTKO
CZEGO POTRZEBUJESZ
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